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Dato: 22. februar 2024. 

Sted: Ministeriet for Fødevarer, Landbrug og Fiskeris Departement 

Deltagere: Nis Christensen, Nicolai Højlund, Kenneth Joensen, Mads Røddik Christensen, Søren Palle 

Jensen, Esben Ehlers, Lone Agathon Jensen (Online), Tea Theilgaard (Online), Kia Hee Gade (Online), 

Martin Grynberg Andersen, Bent Pallisgaard Christensen, Iben Wiene Rathje, Peter Knuhtsen Egelund, 

Nikolaj Saverio Kallestrup Mastratisi, Clara Dueholm Jensen, Lise Lausten, Ole Lundberg Larsen, 

Svend-Erik Andersen, Søren Jacobsen, Marc Eskelund, Semi Kilic, Ove Jørgensen 

Referent: Nikolaj Saverio Kallestrup Mastratisi, Clara Dueholm Jensen og Peter Knuhtsen Egelund 

1. Godkendelse af dagsordenen 

• DSA ønskede at tilføje ’vejning af dybvandshummer’, ’fjæsing i Kattegat’, ’forsøgsfiskeri i 

Østersøen’ og ’bifangst af rokker’ til punktet eventuelt. 

• Dagsordenen blev herefter godkendt. 

2. Kort orientering om status i sager berørt på tidligere møder 

a. Orientering om fastsættelse af bifangstprocent for vestlig og østlig Østersø 

• Departementet orienterede om, at der var ved at blive lavet en juridisk afklaring, der skulle 

kortlægge, om bifangstprocenten kunne hæves til 40 pct. Når denne afklaring forelå, kunne der 

tages politisk stilling til sagen. 

• FSK-PO pointerede, at de ønskede, at bagatelgrænsen blev hævet for at styrke det skånsomme 

fiskeri. FSK-PO bemærkede endvidere, at skånsomme fiskere, der fiskede med høj selektivitet, 

blev forfordelt under de nuværende regler. 

• DFPO meddelte, at de ikke var enige i FSK-PO’s udlægning af, at skånsomme fiskere blev 

straffet. DFPO anbefalede, at den juridiske afklaring blev afsluttet hurtigst muligt. Derudover 

pointerede DFPO, at kvoten de seneste år ikke var blevet udnyttet.  

 

b. Orientering om dansk implementering af tre-måneders forbud mod landing af helleflynder på 

baggrund af henstilling fra Kommissionen  

• Formanden orienterede om, at EU-kommissionen havde sendt et udkast til delegeret retsakt til 

høring i Europa-Parlamentet. 

• DFPO meddelte, at man havde anbefalet et nationalt stop for landing af helleflynder allerede på 

REFU-mødet i december. DFPO oplyste desuden, at de mente, at der havde været tilstrækkelig 
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tid til at finde en national løsning og pointerede, at de havde gjort departementet opmærksom 

på problemet før jul. 

• Departementet oplyste, at de vurderede, at problemet bedst søgtes løst i EU-regi. 

3. Udviklingen i fiskerierne og evt. regeljusteringer 

• Departementet oplyste om nye kvotebytter samt forbruget af den europæiske adgangsmængde 

i norsk zone for nordsøsild og atlantoskandisk sild. 

• DFPO foreslog en overførsel af kulmule fra Skagerrak til Nordsøen på 400 tons.  

• FSK-PO støttede forslaget fra DFPO.  

• Departementet oplyste, at de forholdt sig positive til forslaget fra DFPO.  

• DFPO foreslog, at alle mængder (overført fra 2023 samt evt. mænger fra fiskereserven mv.) af 

tunge i Nordsøen blev uddelt senest den 1. marts samt overbooking for tunge på 10%. DFPO 

pointerede, at baggrunden for forslaget var en markant reduktion i tungekvoten, og at det var 

vigtigt, at der var mængder til rådighed ved sæsonens start – forventeligt 1. marts.  

• Departementet oplyste, at man var positive over for overbooking af tunge, set i lyset af en lav 

udnyttelse de seneste år.  

• DPPO foreslog, at punktet ’forbruget af den europæiske adgangsmængde i norsk zone for 

nordsøsild og atlantoskandisk sild’ kunne fjernes som fast punkt på dagsordenen for REFU-

møderne.   

• Fiskeristyrelsen orienterede om den løbende regulering for FKA-rationsfiskerierne, kystfisker-

rationsfiskeriet og MAF-rationsfiskeriet på baggrund af data udsendt forud for mødet.  

4. Orientering om ny lovgivning 

• Departementet orienterede om kommende revisioner af reguleringsbekendtgørelsen samt 

kontrolbekendtgørelsen.  

• Reguleringsbekendtgørelsesændringen ville omfatte genberegning af kvoteandele. 

• Kontrolbekendtgørelsesændringen ville have karakter af en juridisk gennemskrivning. 

• FSK-PO efterspurgte en bekendtgørelse for hummerfiskeriet og noterede, at det var vigtigt, at 

bekendtgørelsen kom, inden hummerfiskeriet begyndte.  

• Departementet oplyste, at departementet var opmærksom på behovet for en bekendtgørelse for 

hummerfiskeriet.  

5. Forslag til kystfiskerordningen (stillet af FSK-PO) 

• FSK-PO redegjorde for deres indsendte dagsordenspunkt til drøftelse om vilkår og procedurer 

for tildeling af kystfiskertillæg. Dette omhandlede spørgsmålet om, hvorvidt det var en politisk 

beslutning eller en styrelsesbeslutning at implementere lånefisk som del af 

beregningsgrundlaget for at få tildelt kystfiskertillæg, på trods af at reglen ikke fremgår af 

reguleringsbekendtgørelsen. 

• I forhold til ophugning bemærkede FSK-PO, at der er blevet uddelt kystfiskertillæg til fartøjer, 

som har valgt ophugning og ikke findes længere. FSK-PO var utilfredse med dette. FSK-PO 

påpegede, at formålet med en ophugning må være, at der skal være flere fisk til de fiskere, som 

tror på fremtiden, og har gummistøvler på. 

• Departementet meddelte, at der tidligere var sendt et skriftligt svar til FSK-PO angående 

problemstillingen. Departementet orienterede om, at det fremgik af det skriftlige svar, at 
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departementet ville overveje at ændre reglerne, så fiskere ikke får kystfiskertillæg på basis af 

låne-FKA, og at ophuggede fartøjer, der har en kvoteandel på en FLH, ikke fremadrettet kan få 

kystfiskertillæg.  

• FSK-PO oplyste, at de var utilfredse med, at det, som FSK-PO anså som værende ændringer i 

forvaltningen, ikke var blevet drøftet med erhvervet i REFU-regi og bemærkede, at 

departementet henviste til en praksis fra 2007 på trods af, at der var tiltrådt en politisk aftale i 

2016 om en ny kystfiskerordning. FSK-PO mente, at promilleandelen fra lånefisk, der var tildelt 

kystfiskertillæg ud fra, skulle forblive i den nu tidsubegrænsede kystfiskerordning, med 

henvisning til de politiske intentioner med ordningen. 

• DFPO bemærkede, at deres opfattelse var, at lånefiskordningen ville blive udhulet, hvis den blev 

lagt ind under kystfiskerordningen.  

• FSK-PO pointerede, at de politiske intentioner ift. kystfiskeriet burde afspejles i forvaltningen 

af kystfiskerordningen, hvilket de ikke mente var tilfældet i den pågældende sag. Herudover 

mente FSK-PO, at det vakte undren, at fortolkning i kystfiskeriet efter deres vurdering altid var 

til fordel for de større fartøjer og ikke til de fartøjer, som er i kystfiskerordning. 

• FSK-PO spurgte, om formålet med en ophugningsrunde ikke var at matche fiskerikapaciteten 

med fiskerimulighederne. Departementet svarede, at ophugningsrunder kan finde sted både 

med og uden opkøb af kvoter. 

6. Regulering af fiskeri efter stenbider (stillet af DFPO) 

• DFPO redegjorde for deres forslag om at ændre reglerne, så fiskere på mindre fartøjer enten 

fritages for at føre logbog eller gives dispensation fra at føre logbog, indtil de er kommet i havn. 

DFPO understregede, at fiskerne gerne vil indsende de nødvendige data, men at kravet om 

logbog indebar en række andre unødvendige afledte krav, der var meget besværlige at opfylde 

på små fartøjer.  

• Departementet foreslog, at der blev udarbejdet en evaluering af reguleringen efter denne sæson.  

• FSK-PO bemærkede, at de støttede op om de små fiskeres udfordringer med at leve op til alle 

logbogsbestemmelserne, men pointerede vigtigheden i at få korrekte landingsdata. 

• FSK-PO foreslog, at der blev indført en bagatelgrænse for logbogsfritagelse på 20 kg., så bl.a. 

krabbefiskeri ikke medregnes i datagrundlaget, da FSK-PO mente, at det ellers ikke ville give et 

retvisende datagrundlag.  

• Departementet oplyste, at de ville undersøge mulighederne for fritagelse fra dele af 

logbogsbestemmelserne samt mulighederne for en bagatelgrænse.    

7. Overvejelse om kompensation for sælskader (stillet af DFPO) 

• DFPO redegjorde for deres forslag om, at der etableres en erstatningsordning for sælskader på 

fisk og garn. 

• FSK-PO oplyste, at de var enige i, at der burde indføres en erstatningsordning for sælskader. 

Desuden pointerede FSK-PO, at de var uforstående overfor, at man kunne få kompensation for 

ulveskader på får men ikke for sælskader på fisk.  

• Formanden oplyste, at der ikke var taget politisk stilling til en erstatningsordning for 

sælskader, men at dette eventuelt kunne indgå i de kommende fiskeriforhandlinger på 
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baggrund af Fiskerikommissionens anbefalinger. Desuden opfordrede formanden til, at 

erhvervet indberettede alle sælskader til Fiskeristyrelsen.  

• FSK-PO bemærkede, at indberetningssystemet af sælskader ikke var tidssvarende.  

• DFPO tilsluttede sig FSK-PO’s bemærkning.  

• FSK-PO bemærkede afslutningsvist, at det i forlængelse af fiskeriforhandlingerne kunne være 

muligt at finansiere en kompensationsordning af sælskader inden for EHFAF-systemet. 

8. Eventuelt  

a. Orientering om opsplitning af pighvar- og slethvarkvoten i Nordsøen 

• Departementet orienterede om opsplitning af pighvar- og slethvarkvoten i Nordsøen. 

• Fiskeristyrelsen oplyste, at fordelingen mellem hhv. pighvar og slethvar var 60/40.  

• DFPO oplyste, at de ønskede en oversigt over fartøjernes landing af hhv. pighvar og slethvar.  

• Departementet meddelte, at de ville undersøge muligheden for dette. 

 
b. Drøftelse af vejning af dybvandshummer (stillet af DSA) 

• DSA redegjorde for deres ønske om at lempe på kontrolvejningsreglerne for dybvandshummer.  

• DFPO meddelte, at de var enige med DSA og pointerede, at det også gjaldt andre arter såsom 

havtaske.  

• Departementet oplyste, at de i samarbejde med Fiskeristyrelsen ville undersøge, om der er 

mulighed for at indføre en procentvis fleksibilitet ift. kontrolvejereglerne.  

 
c. Drøftelse af fjæsingfiskeri til konsum i Kattegat (stillet af DSA) 

• DSA orienterede om deres forslag om at gøre det nemmere at lande fjæsing til konsum som en 

del af forsøgsfiskeriet.  

• DFPO meddelte, at de var enige i DSA’s forslag og pointerede, at det var vigtigt, at så meget, 

der kunne bruges til konsum, også blev landet til konsum.  

• Departementet opfordrede DSA til at skrive en mail til Fiskeristyrelsen, hvor de beskrev 

udfordringen. 
  
d. Drøftelse af uddeling af tilladelser til forsøgsfiskeri i Østersøen/Bælthavet (stillet af DSA)  

• DSA redegjorde for deres ønske om at drøfte, hvorfor der ikke er åbnet for forsøgsfiskeriet efter 

rødspætter i den vestlige del af Østersøen.  

• Departementet oplyste, at der kunne gives op til seks tilladelser, men at det var forudsat, at der 

var seks ansøgninger, og at de seks ansøgere levede op til reglerne. 

• DFPO bemærkede, at de havde ansøgt men ikke fået tilladelse. DFPO meddelte, at de agter at 

søge igen. 

• Departementet oplyste, at der ville blive inviteret til et møde om forsøgsfiskeriet generelt. 

• FSK-PO bemærkede, at de var bekymrede for, at forsøgsfiskeri ikke altid havde et tilstrækkeligt 

videnskabeligt formål.  
 

e. Drøftelse af bifangst af rokker (stillet af DSA)  

• DSA redegjorde for deres ønske om at drøfte mulighederne for at lempe sanktionerne og 

kontrollen af rokker som bifangst, da det kunne være svært at artsbestemme rokker. 
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• Fiskeristyrelsen meddelte, at der var en regel om maks. 25 pct. bifangst på rokker og oplyste 

derudover, at rokker ikke var underlagt landingsforpligtelsen.  

• DFPO oplyste, at de havde udviklet appen ’Mofi’, der kunne bruges til fangstgenkendelse.  

 

Andre drøftelser under punktet eventuelt  

• FSK-PO spurgte, om ministeren deltager i det kommende HELCOM-møde i slutningen af april 

om fremtidens fiskeri i Østersøen.  

• Departementet oplyste, at det på nuværende tidspunkt ikke var muligt at oplyse.  

• DSA spurgte, om det var muligt, at de mindre danske havne også kunne få tildelt FLAG-midler. 

• FSK-PO meddelte, at uddeling af FLAG-midlerne var en administrativ beslutning, og at FSK-

PO var enige med DSA om, at de små havne også skulle have gavn af FLAG-midlerne.  

• DFPO foreslog, at erhvervsorganisationerne forud for fremtidige REFU-møder ville modtage 

beskrivelser af de forslag, erhvervsorganisationerne havde indsendt til departementet 

• DPPO tilsluttede sig DFPO’s forslag. 

• Slutteligt oplyste departementet, at det næste møde i Det Rådgivende Erhvervsfiskeriudvalg 

forventes afholdt den 25. april 2024 kl. 13:00-15:00. 


